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Velkommen til det første forretningsudvalgsmøde i 2025 ved Hans Peter Mehlsen. 
 
Punkt 1: Godkendelse af dagsorden 
 
Dagsordenen blev godkendt. 
 
Punkt 2: Referat fra sidste møde (2024.11.20). Referatet er udsendt 
 
Der blev kort orienteret om henvendelsen til Lars Knudsen om støjværnet på Viby-siden af motorvejen. 
 
Ellers blev referatet godkendt. 
 
Punkt 3: Repræsentantskabsmøde 2025.02.24 (Indkaldelse, Beretning, Valg, Regnskab, Praktiske    

ting) 
 
Alt det formelle i forbindelse med indkaldelse til repræsentantskabsmødet er sket, indkaldelse til 
repræsentantskabsmødet til medlemmerne er sket d. 2025.01.23. 
 
Den samlede beretning er klar, ingen kommentarer. 
 
Valg til forretningsudvalg 2025: 

• Hans Peter Mehlsen, Privat, for en periode på 2 år, villig til genvalg 

• Niels Erik Andersen, Privat, for en periode på 2 år, villig til genvalg 

• Svend Åge Petersen, Privat, for en periode på 2 år, villig til genvalg 
 
Lars Knudsen har indvilliget i at være dirigent også i år. 
 
Valg af revisor 

• Lars Knudsen, Privat, for en periode på 2 år 
 
Valg af suppleanter til forretningsudvalget  

• Steffen Sabroe, 1. suppleant for en periode på 1 år 

• Annie Borchmann, 2. suppleant for en periode på 1 år, villig til genvalg 
 
Steffen Sabro genopstiller ikke. 
 
Valg af revisorsuppleant(er) 

• Egon Christensen, Privat – for en periode på 2 år, villig til genvalg 

 
Der blev under dette punkt gjort opmærksom på, at man skal være medlem af en forening, virksomhed eller 
være privat medlem for at kunne deltage i repræsentantskabsmødet og være valgbar til en eller anden 
funktion i forretningsudvalget. 
 
Der skal etableres kontakt til Egon Christensen om opstilling og evt. genvalg som revisorsuppleant. 

hpm 
 
Regnskabet er færdigt, underskrevet og dermed godkendt både af forretningsudvalget og revisorerne. 
 
Kontingentet regnes fastholdt. 
 
Afviklingen af repræsentantskabsmødet: 

• Opstilling 

• Projektor 

• Kaffe og kage 

• Øl og vand 
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• Forretningsudvalget mødes kl. 17.00 for afholdelse af et ganske lille forretningsudvalgsmøde før 
repræsentantskabsmødet 

hpm, nea 
 
Forslag til debat: 

• Hvordan kommer vi videre med interessen for fællesrådets arbejde og flere medlemmer i 
fællesrådet? 

• Hvordan for vi øget kommunens interesse for Viby området? 
 
Punkt 4: Samarbejdsaftalen (Ekstra seminar 01.13/Møde 01.20) 
 
Seminaret d. 2025.01.13 meldte Viby Fællesråd afbud til. 
 
31 fællesråd deltog på mødet d. 2025.01.20. 
 
Bullits fra mødet: 

• Hvad vil politikerne med fællesrådene? 

• Kritik af borgerinddragelsen 

• Indførsel af værktøjer til håndtering af arbejdet mellem fællesråd og kommune 

• Organisering af de enkelte fællesråd skal kommunen ikke blande sig i 

• Oplæg til samarbejdsaftale forelægges Teknisk Udvalg og derefter udsendelse til fællesrådene 
 
Se evt. Bilag 1, men ellers et godt møde, arbejdsgruppen er foreløbig koblet af. 
 
Forslag til punkter på næste møde vedr. samarbejdsaftalen med Aarhus Kommune 

• Det giver ingen mening at fællesrådet i det mindste ikke bliver orienteret i forbindelse med en evt. 
dispensation i en byggesag 

• Primært nogen standardvedtægter for at opnå en ensartethed for fællesrådene, det giver ingen 
mening, at fællesrådene fungerer på forskellig måde 

• Fællesrådene kan kun være rådgivende, ikke bestemmende, som det er blevet udlagt for Viby 
Fællesråd, det giver ingen mening med så stort et ansvar på frivillig basis 

• Forventningsafstemning inkl. et evt. ansvar er ekstremt vigtigt i en ny samarbejdsaftale 
 
Punkt 5: Dispensationsansøgningen fra Nordstern (Møde?) 
 
Der er sikkert sendt naboorienteringsbreve ud til de nærmeste beboere, bl.a. i forbindelse med opstart af 
nedrivningsprocessen. 
 
Viby Fællesråd har intet hørt i forbindelse med den aktuelle ansøgning fra Nordstern om dispensation til 
byggeriet. Det er for dårligt, når man tænker på fællesrådenes inddragelse i byggeprocesser og bydelens 
fremtidige udformning. 
 
Det er forkert, at fællesrådet ikke har hørt fra byggesagskontoret om dispensationsansøgningen, men måden 
kommunen bliver kritiseret på af nærboende borgere til det nye byggeri på JP-Grunden, bifaldes ikke af Viby 
Fællesråd. 
 
Der skal arrangeres et møde mellem Frederik Larsen fra bugherre (Nordstern) og Viby Fællesråd, for at blive 
helt opdateret på, hvad dispensationsansøgningen betyder for byggeriet. 

hpm 
 
Punkt 6: Bjørnholms Allé (Se mail 01.17) (Gåtur, hvornår) 
 
D. 4. eller 5. marts kl. 16.30 er der lagt op til mulighed for en gåtur i området for ligesom at få fornemmelse af 
hvordan området kan komme til at se ud. 
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Onsdag, d. 2025.03.05, kl. 16.30 er valgt. Hpm orienterer arrangøren. 
hpm 

 
Punkt 7: Private veje og betalingsparkering 
 
I Kongsvang området er der målt op og påbegyndt opstilling af skilte omhandlende parkering forbudt. 
Parkering forbudt skiltene opstilles kun på den ene side af vejene. 
 
Betalingsparkering på en privat fællesvej, nedklassificeringen til en privat fællesvej er først planlagt til at ske i 
2030, der har tidligere meldinger antydet, at der ikke kan etableres betalingsparkering, det kan godt lade sig 
gøre alligevel, men det kan dog kun etableres efter tilladelse fra Aarhus Kommune. 
 
Så for at slippe for langtidsparkerede biler, andre steder end hvor der er etableret parkering forbudt, ser det 
umiddelbart ud til, det kan være en fordel, at grundejerne selv entrerer med et parkeringsselskab. 
 
Punkt 8: Folkehus Viby (Møde 01.15) 
 
Umiddelbart er der ikke sket det store siden det første møde, det er de samme problematikker der blev bragt 
frem, kantineforhold, indgangspartier for dårlige, rengøring, agitering/reklame, ikke plads på toiletterne, 
m.m.m. 
 
Måske kan der etableres et samarbejde med Cafe Parasollen. 
 
Der er og blev ikke udført et referat fra det aktuelle møde. 
 
P.t. er der flere muligheder i støbeskeen, men der er ikke taget nogen som helst beslutning om fremtiden for 
folkehus Viby. 
 
Punkt 9: Kulturhus Viby, Orientering 
 
TV´et er desværre blevet stjålet sammen med en lampe. 
 
Generalforsamling i foreningen sidst i marts. 
 
Der bliver lagt nyt gulv i lokalerne (Bl.a. baren). 
 
Ønske om en udbygning ud mod parkeringspladsen, udbygningen er tiltænkt at kunne bruges til placering af 
en fremtidig scene. 
 
Bedre køkkenfaciliteter. 
 
Udlejningen går fint her i starten af 2025, samtidig er der allerede en del bookinger i 2026. 
 
Foreningen har på nuværende tidspunkt ca. 500 medlemmer. 
 
HUSK! 
Medlemskab koster kun kr. 150.- for et kalenderår. 
 
Punkt 10: BRT-Busser på Ringvejen (Opfølgning fra mail 2024.11.17, samt mail 2025.01.16) 
 
De etablerede busbaner, der er etableret i stedet for BRT-busserne, som er droppet i forbindelse med 
budgetforliget 2024 i Aarhus Kommune, er færdige på Viby Ringvej. 
 
Punkt 11: Kommende møder/Næste møde 
 
Aarhus Kommune nye klimaplan. Viby Fællesråd deltager i mødet. 

nea 
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Repræsentantskabsmødet, d. 2025.02.24, kl. 19.00, Viby Kulturhus, Kirkestien 1, 8260 Viby J 
Forretningsudvalget mødes kl. 17.00. 
 
Næste ordinære forretningsudvalgsmøde, d. 2025.03.11. kl. 16.30 i Viby Kulturhus, Kirkestien 1, 8260 Viby J 
 
Punkt 12: Eventuelt. 
 
Punktet fra sidste møde, som skulle være behandlet på dette forretningsudvalgsmøde, om hvordan vi får 
agiteret for fællesrådets muligheder for støtte til indretning, aktiviteter eller kulturelle formål i Viby J. 
udskydes til næste møde. 
 
Ellers ingen yderligere bemærkninger. 
 
Mødet hævet ca. kl. 18.30. 
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Bilag 1. 
 
Forslag til arbejdsopgaver i den kommende valgperiode 
 
Samarbejdsaftale 
 
Formål:  
 
At sikre, at fællesrådenes input og kritik af implementeringen af den 
eksisterende samarbejdsaftale, bliver taget i betragtning i forbindelse med en eventuel 
revision af aftalen. 
Dette skal forbedre rammerne for samarbejdet mellem fællesrådene 
og Aarhus Kommune. 
 
Forslag: 
 
Forhandling af vilkår med afsæt i et fælles grundlag kræver tid, overblik og kendskab til 
den eksisterende aftale. Det foreslås derfor, at arbejdsgruppen pålægges ansvaret for at 
forhandle samarbejdets vilkår. Dette skal sikre, at fællesrådene får den nødvendige 
understøttelse i deres rolle som hovedaktører i borgerinddragelsen. 
Forhandlingsresultatet skal fremlægges for fællesrådene, som herefter kan tage stilling 
til, om de ønsker at tilslutte sig aftalen. Den endelige revision af samarbejdsaftalen skal 
godkendes af fællesrådene i fællesskab – arbejdsgruppen søger ikke mandat til at indgå 
aftaler på vegne af fællesrådene. 
 
Fælles principper: 
 
1. Fællesrådenes autonomi skal bevares 
 
Fællesrådene er selvstændige interesseorganisationer, drevet af lokale initiativer 
og borgerengagement. Gennem årene har fællesrådenes struktur udviklet sig 
forskelligt alt efter lokale behov og kulturer. Denne mangfoldighed skal 
respekteres, og det enkelte fællesråd skal fortsat kunne definere, hvordan det 
organiserer sig lokalt, herunder medlemskab og kontingent. 
 
2. Fællesrådene som lokalt talerør 
 
Fællesrådene er ikke blot ”en samarbejdspartner ud af flere”. Vi er hovedaktører i 
borgerinddragelsen med stor forankring og indsigt i lokalmiljøet. 
 
3. Systematisk og tidlig inddragelse 
 
Intentionerne bag aftalen fra 2018 er gode, men implementeringen har været 
inkonsekvent. Der er behov for en konkretisering, der sikrer ensartet 
implementering på tværs af fællesrådene. 
 
Retningslinjer skal fastlægges for, hvordan fællesrådene inddrages i forvaltningsog 
byrådsbeslutninger, eventuelt som bilag. 
 
Nøglepunkter for inddragelse skal identificeres, og klare rammer for 
forventningsafstemning skal etableres. 
 
Kommunen har ansvaret for at kontakte fællesrådene tidligt i processen 
og sikre deres involvering fra idéfase til implementering i 
udviklingsprojekter. 
 
Fællesrådene bør indgå i følgegrupper for alle udviklingsprojekter. 
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Målbare kriterier for inddragelse skal aftales, og der skal gives feedback på, 
hvordan fællesrådenes input er anvendt. Ved afvisning af ønsker skal der gives 
begrundelser. 
 
Realistiske tidsfrister: 
 
Mindst 30 dage til behandling af sager, og 60 dage for større sager, hvor 
dybdegående feedback er påkrævet. 
 
Mulighed for borgermøder ved større sager, efter behov. 
 
Fællesrådene skal kunne anmode om forlængelse af tidsfrister, hvis 
yderligere tid er nødvendig. 
 
4. Øget understøttelse 
 
Fællesrådene bygger på frivillig indsats, som kan opleves som belastende. 
 
Kommunen bør derfor sikre, at fællesrådene har adgang til nødvendige 
ressourcer, herunder tekniske og administrative midler samt digitale 
værktøjer. 
 
Aftalen bør specificere, hvordan fællesrådene inddrages i prioritering og 
udmøntning af ressourcer. 
 
Sikre støtte til fællesrådene, så de kan øge deres synlighed og styrke kontakten 
med borgerne i deres lokalområder. 
 
5. Evaluering 
 
Der skal opstilles klare og målbare kriterier for evaluering af samarbejdet mellem 
fællesrådene og Aarhus Kommune. 
 

En årlig tilfredshedsundersøgelse foreslås som en del af evalueringen. 


